ISSN 1005-0094 CN11-3247/Q 中国科学院生物多样性委员会 中国植物学会 中国科学院植物研究所 动物研究所 微生物研究所

首页 | 期刊介绍 | 编委会 | 广告合作 | 期刊订阅 | 联系我们 | 编辑办公 | English

主办

生物多样性 » 2011, Vol. 19 » Issue (02): 215-223 DOI: 10.3724/SP.J.1003.2011.09013

研究报告

最新目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

<< Previous Articles | Next Articles >>

浙江天童20 ha常绿阔叶林动态监测样地的群落特征

杨庆松1,2, 马遵平1,2, 谢玉彬1,2, 张志国1,2, 王樟华1,2, 刘何铭1,2, 李 萍1,2, 张 娜1,2, 王达力1,2, 杨海波1,2, 方晓峰1,2, 阎恩荣1,2, 王希华1,2*

- 1华东师范大学环境科学系;浙江天童森林生态系统国家野外科学观测研究站
- 2石家庄经济学院工程学院
- 3上海中山北路3663号华东师范大学环境科学系

Community structure and species composition of an evergreen broadleaved forest in Tiantong's 20 ha dynamic plot, Zhejiang Province, eastern China

Qingsong Yang^{1,2}, Zunping Ma^{1,2}, Yubin Xie^{1,2}, Zhiguo Zhang^{1,2}, Zhanghua Wang^{1,2}, Heming Liu^{1,2}, Ping Li^{1,2}, Na Zhang^{1,2}, Dali Wang^{1,2}, Haibo Yang^{1,2}, Xiaofeng Fang^{1,2}, Enrong Yan^{1,2}, Xihua Wang^{1,2}*

摘要

参考文献

相关文章

Download: PDF (417KB) HTML 1KB Export: BibTeX or EndNote (RIS) Supporting Info

摘要 常绿阔叶林是我国东部低海拔地区的典型植被,基于大型动态监测样地的群落特征分析是揭示其生物多样性维持机制的基础。作者在天童国家森林公园建立了20 ha的样地,并完成了第一次群落学特征调查和分析。结果显示,样地内共有胸径≥1 cm的木本植物 152种94,603株,隶属51科94属。重要值最大的前3个科依次是山茶科、樟科和壳斗科。属水平上热带区系成分占总属数的52.1%,温带区系成分占42.6%。常绿物种在样地内占绝对优势,占总重要值的80.3%。重要值最大的3个种依次是细枝柃(Eurya loquaiana)、黄丹木姜子(Litsea elongata)和南酸枣 (Choerospondias axiliaris);稀有种共计55种,占总物种数的36.2%。木本植物整体径级结构呈逆 "J"字型。萌枝分枝情况表明,常绿物种的萌、分枝能力强于落叶物种。此结果表明天童常绿阔叶林物种组成丰富,群落成熟稳定,更新良好,反映了亚热带东部常绿阔叶林的典型特征。

关键词: 常绿阔叶林 天童 物种组成 径级结构 动态样地

Abstract: Evergreen broad-leaved forest (EBLF) is a typical vegetation type in low elevation regions in eastern China. The permanent plot-based approach to community analysis is fundamentally important for revealing mechanisms of biodiversity maintenance. In this study, community structure and species composition were investigated and analyzed using a 20-ha permanent plot in Tiantong National Forest Park, Zhejiang Province. Our results were as follows: (1) we counted a total of 94,603 individuals, belonging to 152 species, 94 genera and 51 families. The three most dominant families were Theaceae, Lauraceae and Fagaceae. The genera present were dominated by tropical (52.1% in total) and temperate (42.6% in total) floras; (2) species in the evergreen life form were dominant with a community importance value of 80.3%. The three most dominant species were *Eurya loquaiana*, *Litsea elongata* and *Choerospondias axiliaris*. Fifty five species were considered rare; (3) the size distribution of all trees followed a reverse "J" shape; and (4) evergreen species showed a greater resprouting ability than deciduous species. In conclusion, with rich species composition and a mature community structure, the EBLF in Tiantong region is typical of this vegetation type.

Keywords: evergreen broad-leaved forest Tiantong species composition size-class dynamic plot

Received 2011-01-17; published 2011-03-20

引用本文:

杨庆松, 马遵平, 谢玉彬, 张志国, 王樟华, 刘何铭, 李 萍, 张 娜, 王达力, 杨海波.浙江天童20 ha常绿阔叶林动态监测样地的群落特征[J] 生物多样性, 2011,V19(02): 215-223

Qingsong Yang, Zunping Ma, Yubin Xie, Zhiguo Zhang, Zhanghua Wang, Heming Liu, Ping Li, Na Zhang, Dali Wang, Haibo Yang, Xiaofeng Fang, Enrong Yan, Xihua Wang. Community structure and species composition of an evergreen broadleaved forest in Tiantong's 20 ha dynamic plot, Zhejiang Province, eastern China[J] Biodiversity Science, 2011, V19(02): 215-223

世汝平人

Service

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ Email Alert
- **▶** RSS

作者相关文章

- ▶杨庆松
- ▶ 马遵平
- ▶谢玉彬
- ▶ 张志国
- ▶ 王樟华
- ▶ 刘何铭
- ▶ 李萍▶ 张娜
- ▶ 王达力
- ▶杨海波
- ▶方晓峰
- ▶阎恩荣
- ▶ 王希华

链接本文:

¹Department of Environmental Science, East China Normal University, Shanghai 200062

²Tiantong National Station of Forest Ecosystem, Ningbo, Zhejiang 315114

Copyright 2010 by 生物多样性